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Discurs acte de Possessió 

Presidència Consell Social de la UdG. 5 de maig de 2022 

Bona tarda, 

Benvolguts,  Honorable Consellera de Recerca i Universitats, Sra. Gemma 
Geis i Carreras, Rector Magnífic de la Universitat de Girona, Sr. Joaquim 
Salvi Mas, il·lustríssima Sra. alcaldessa de Girona, Marta Madrenas Mir, Sra. 
Presidenta sortint  del Consell social de la UdG, Doctora Rosa Núria 
Aleixandre,  alcalde de Sarrià de Ter, Sr. Narcís Fajula Aulet, Degans, 
parlamentaris, diputats, membres del Consell Social de la UdG 

Amigues, amics, senyores i senyors, 

És un honor per a mi formar part del Consell Social de la UdG i, encara més, 
presidir-lo.  

Els darrers anys, sota la presidència de la Dra. Rosa Núria Aleixandre, el 
Consell Social ha pres embranzida, treballant conjuntament amb el 
rectorat, per tal de complir amb un dels objectius del Consell, que la 
Universitat sigui oberta a la societat. 

Avui, en aquest acte, ens trobem en un antic convent dels Dominics el qual, 
després del procés  desamortitzador es convertí en caserna  i en hospital 
militar. La transformació d’aquest edifici en la Facultat de Lletres de la UdG 
ha estat un dels grans èxits de la ciutat de Girona. Tanmateix, la creació de 
la Universitat, fa més de trenta anys, ha estat un revulsiu cultural i econòmic 
per la ciutat.  

En el mateix període desamortitzador, a meitat del segle XIX, a la plaça 1er 
d’octubre, on hi havia el convent dels Franciscans, va néixer  una incipient 
industrialització amb  fàbriques dels sectors del tèxtil, paper, del ciment, 
metal·lúrgic i hidroelèctric. Avui les antigues factories ja no hi són, ja que 
Girona s’ha transformat enormement en una ciutat de serveis, però aquells 
sectors industrials inicials encara estan ben representats a les comarques 
gironines. En tot el segle XX i XXI, malgrat les successives crisis, s’han 
mantingut. Fins i tot, durant la pandèmia, la major part de les fàbriques, 
més enllà del potent sector agroalimentari,  varen ser declarades sectors 
essencials i varen treballar per poder atendre la demanda. 
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A dia d’avui, amb els ports xinesos tancats, el transport marítim col·lapsat, 
el procés de des globalització en marxa, els sectors productius  es 
demostren més necessaris que mai. 

He posat per exemple el sector industrial de les comarques gironines 
perquè és d’on vinc. M’he format com economista a la Universitat de 
Barcelona, vaig fer un màster en MBA a Esade i professionalment he 
treballat en el sector energètic i el paperer, sempre en empreses industrials, 
de procés. M’apassiona la història econòmica i he publicat diversos estudis 
sobre patrimoni industrial i sobre empreses gironines, a més d’altres 
estudis socials, sobretot de la Guerra Civil Espanyola. 

El meu currículum no és acadèmic, és d’economia aplicada,  només he estat 
una baula en els  equips on he participat per fer possible traslladar les idees 
a la realitat. 

A vegades ens preguntem perquè les empreses s’entossudeixen a quedar-
se a les comarques gironines i no marxen a d’altres comunitats on poden 
tenir més avantatges . Diríem per l’entorn, per la geografia,  però el que 
realment compta és el viu teixit d’empreses auxiliars que amb els anys ha 
format la societat gironina.  

Això que nosaltres trobem tant normal i que és similar a l’estructura 
productiva de Catalunya, a Espanya és una excepció. Tenim un ric teixit 
productiu, molt divers, molt internacionalitzat, molt innovador. Tot és fruit 
de l’esforç col·lectiu, d’unes persones davant de les empreses que han 
apostat per quedar-se i créixer i d’altres que van apostar per dotar les 
comarques gironines d’una Universitat per formar les persones, en el talent 
i en la professionalitat. 

La Universitat de Girona, des dels seus inicis, ha format professionals que 
han nodrit les empreses i les institucions gironines. Moltes  col·laboren en 
els programes dels campus sectorials, en els programes de recerca, en la 
transferència de coneixement. Segurament es pot reforçar encara amb més 
treball de camp i ampliar aquesta base per donar suport als estudiants, amb 
beques, estades de formació, treballs de final de grau i de màster.  

Al llarg dels anys,  la Universitat ha realitzat innombrables convenis amb les 
administracions locals de les comarques gironines per projectes puntuals, 
realització d’informes i estudis tècnics que requereixen d’aval científic. La 
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UdG ja és present en tot el territori i aquest auxili tècnic és ben conegut i 
molt valorat pels ajuntaments. 

Al parc sanitari de Salt s’ha previst la construcció d’un nou Hospital Josep 
Trueta, on també es construiran les noves facultats de Medicina i 
d’Infermeria. Aquest projecte és seguit amb delit per la Universitat, ja que 
es tracta de l’hospital universitari on els estudiants hi fan les pràctiques. Un 
centre de primera magnitud que portarà els estudis de medicina a un alt 
grau d’excel·lència i permetrà ampliar la recerca en les àrees de salut i 
biologia. També li correspon a la Universitat i al  Consell Social fer un 
seguiment d’aquest projecte, que no es demori, com també participar del 
debat urbà sobre els possibles usos de l’actual Hospital Josep Trueta a 
Fontajau, així com dels terrenys destinats en el projecte anterior a la 
facultat de medicina, situats a Sarrià de Ter.  

Les facultats de Lletres i d’Educació i Psicologia són uns dels eixos 
fonamentals de la Universitat de Girona i de la societat gironina. Els seus 
alumnes es troben a totes les escoles, instituts i centres educatius de les 
comarques. Els mestres, educadors i professors sorgits de les aules de la 
Universitat són els ambaixadors del coneixement, de la llengua i cultura 
catalanes, en un entorn multicultural. La societat gironina ha viscut diversos 
processos migratoris i precisa dotar-se d’un cos d’educadores i educadors 
bregats en la diversitat, que aposti per la inclusió de totes les cultures, per 
la immersió en la llengua catalana, per oferir un entorn integrador. Una 
societat només avança si ho fa en educació, si ofereix una formació de 
qualitat, a tots els estadis de l’educació , a l’escola bressol, a l’escola 
primària, a l’institut, a la formació professional, a la Universitat i que 
aquesta formació arribi a tots els nens i nenes i a tots els  joves de totes les 
cultures i procedència. 

Trobo oportú fer una pinzellada sobre les càtedres de la UdG,  no prou 
conegudes per la ciutadania. La UdG compta amb 40 càtedres, situades 
arreu del territori, a les principals poblacions gironines. Són una eina de 
gran valor per oferir debats sobre temes de diferents branques de 
coneixement i per fer-ho arribar a un públic més general, no específicament 
universitari. Aquests espais de reflexió, han de ser promoguts i divulgats, de 
manera que interessin a un nombre més gran d’usuaris, sobretot a aquells 
a qui la curiositat els fa estar aprenent constantment. 
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La universitat, com a universitat pública és de deu a la societat. Actualment, 
hi ha molts fòrums, als ajuntaments, a les institucions i a les empreses,  on 
es debat l’Agenda 2030 i els 17 objectius de desenvolupament sostenible 
que proposa l’Organització de les Nacions Unides.  Per altra banda, la 
Universitat de Girona, compta amb  el  Vicerectorat de Territori i 
Compromís Social, amb l’objectiu de formar els estudiants en aquest lligam 
amb la societat, en definitiva, vetllar que l’estudiant no només assoleixi 
competències sino que participi activament en la seva comunitat. En 
aquesta voluntat ens hi trobarem tots, sobretot des del Consell Social.  

Serà un honor presidir aquest Consell i agraeixo els qui han pensat en mi 
per exercir aquest càrrec. Entenc el Consell Social com un equip de treball, 
que intentaré coordinar amb voluntat de servei, essent una peça de 
l’engranatge que faci que les idees esdevinguin  realitat. 

Moltes gràcies 

Assumpció Vila 

Sarrià de Ter, 05 de maig de 2022 

------ 

 

 

 


